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Comissió de Justícia, Governació i Administració Local 
realitzada el dia 30 de juliol de 2020. Comença la reunió 
a les 10 hores i 11 minuts. Presideix la diputada senyora 
Toñi Serna Serrano. Reunió número 10.

 
La senyora presidenta:

Gracias a todas y a todos por estar aquí hoy . Yendo todo 
bien, será nuestra última comisión de justicia de este 
periodo de sesiones .

En primer lugar, la señora secretaria, si puede pasar lista .

 
La senyora secretària:

Sí, moltes gràcies, presidenta .

(La secretària passa llista per tal de comprovar si hi ha quòrum)

Sí, n’hi ha quòrum, presidenta .

 
La senyora presidenta:

Gracias, señorías .

Bueno, vamos a proceder a la orden del día . Y antes de dar 
lectura al mismo y proceder al primer punto, quería anun-
ciarles que en algún momento, cuando acabe la compare-
cencia que tenemos, les informaré de una pequeña modifi-
cación que vamos a hacer del orden del día .

No lo hago ahora porque falta un documento que el letrado 
nos va a facilitar y les informaré de dos modificaciones, 
pero que son en positivo, no son en negativo. Así que habrá 
cuórum, seguro .

En primer lugar, lectura y aprobación del acta de la reunión 
anterior . ¿Tienen ustedes algo que…? Pues nada, se aprueba 
por asentimiento.

Compareixença de la consellera de Justícia, Interior i 
Administració Pública per a informar sobre les actuacions de 
la Inspecció General de Serveis (IGS) en relació amb l’Agència 
Valenciana de Seguretat i Resposta a les Emergències (AVSRE), 
sol·licitada pel Grup Parlamentari Popular (RE número 14.538),  
(intervé el senyor secretari autonòmic de Seguretat i 
Emergències), a la qual s’acumula la compareixença del 
secretari autonòmic de Seguretat i Emergències, senyor José 
María Ángel Batalla, per a informar sobre els riscos derivats 
de la problemàtica en l’Agència Valenciana de Seguretat i 
Resposta a les Emergències (AVSRE) coneguda a través dels 
informes de la Inspecció General de Serveis (IGS), sol·licitada 
pel Grup Parlamentari Popular (RE número 14.539)

La senyora presidenta:

Y, en segundo lugar, tenemos, primero, la comparecen-
cia acumulada del secretario autonómico de Seguridad y 

Emergencias para informar sobre los riesgos derivados de 
la problemática en la Agencia Valenciana de Seguridad y 
Respuesta a las Emergencias conocidas a través de los infor-
mes de la Inspección General de Servicios solicitadas por el 
Grupo Parlamentario Popular .

Y le damos la bienvenida al señor secretario autonómico, 
don José María Ángel . Bienvenido .

 
El senyor secretari autonòmic de Seguretat i Emergències:

Bon dia, senyories .(Pausa)

La senyora presidenta:

Bienvenido, señor José María, a esta comisión .

En primer lugar, le damos las gracias por su comparecencia, 
por estar aquí hoy y, como usted ya conoce –porque le he 
explicado personalmente el funcionamiento de esta comi-
sión–, ahora va usted a comparecer para dar cuenta de los 
informes de la Inspección General de Servicio solicitada 
por el Grupo Parlamentario Popular. Y le informo que tiene 
usted ahora un tiempo prudencial que usted considere para 
poder dar respuesta a la solicitud del grupo Popular .

Le pediría mesura y moderación para que podamos… Bueno, 
pues que la comisión funcione… pero tiene usted el tiempo 
que considere necesario y esta es su casa . Y, luego, pues 
se someterá a las consultas o a las preguntas de distintos 
portavoces de grupos parlamentarios le realizarán y tendrá 
usted el tiempo correspondiente para ello. Le recuerdo que 
luego va a tener otra comparecencia .

Cuando usted quiera puede comenzar . Muchas gracias .

El senyor secretari autonòmic de Seguretat i Emergències:

Doncs moltíssimes gràcies. Moltíssimes gràcies, senyora 
presidenta .

Moltíssimes gràcies, senyories, per permetre’m accedir a 
la comissió de justícia i interior de la nostra cambra, de les 
Corts Valencianes .

I he de traslladar-los el meu reconeixement personal . Jo 
he sigut parlamentari durant molts anys i sóc conscient del 
grandíssim treball que es produeix en la fiscalització i en 
l’exigència en la rendició de comptes dels executius i dels 
governs .

Probablement siga una de les funcions constitucionals més 
importants que tenim i que hem de preservar, cuidar, mimar 
i això ha de ser un exercici, probablement, de l’executiu, en 
el sentit que tots sempre tenen la sensació d’oblidar alguna 
línia en la seua rendició de comptes. És una practica, proba-
blement, del ser humà –en general–, però hem de cuidar-
ho . Hem de cuidar-ho perquè saben vostés que no sols per 
la situació que estem patint –no que hem patit, que estem 
patint– i probablement extremar estes coses.
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Per tant, la meua satisfacció de poder estar davant de vostés 
i no soles sotmetre’m després a les preguntes que vostés –i 
qüestions– consideren oportunes, però intentaré ser el sufi-
cientment didàctic, el suficientment creïble per a traslladar-
los el meu parèixer, el nostre parèixer .

Vaig a fer-li –com no podia ser d’altra forma– molt de cas a 
la presidenta de la comissió i seré moderat amb el temps de 
la meua intervenció .

Aixina és que, sense més dilació . . . Però no volia escomençar 
sense traslladar-los el que jo considere que és important, en 
el que és el paper del legislatiu front a l’executiu.

Com molt bé els he traslladat abans, vinc a donar compte 
un poc de com es va produir la demanda i la confecció 
de l’informe que va fer la Inspecció General de Serveis . 
Fonamentalment, sobre l’anàlisi metodològica de l’agència i 
del seu funcionament, i el diagnòstic que vàrem prendre i les 
mesures que després d’este diagnòstic hem pres.

Açò és com si quan un va al metge de medicina primària li 
trasllada que té algun problema, que ell ha observat algun 
problema, i se sotmet a una sèrie d’analítiques que la medi-
cina, afortunadament, ens trasllada i després mos dona un 
diagnòstic.

I és el que hem fet nosaltres, afortunadament . Jo vaig coin-
cidir en el canvi de competències de les diverses conse-
lleries, que es va produir al principi d’aquesta legislatura, 
i en el canvi de competències d’esta legislatura en el que 
les competències d’interior tornaren a Justícia. També està 
entre les competències la Inspecció General de Serveis .

La Inspecció General de Serveis està ubicada a la torre 4 del 
complex 9 d’Octubre, i dins de la seua ubicació a la torre 4 
del complex 9 d’Octubre es situa en el 50 % de la planta 3 .

Faig redundància en açò perquè l’altra meitat de la planta 3 
està ocupada per l’agència, la qual va fer que . . . Jo que ja feia 
temps que no havia deixat de tindre en la anterior legisla-
tura un habitacle físic en la planta on tradicionalment estava 
ubicada interior –en el que abans es deia Conselleria de 
Gobernación– i jo no vaig deixar mai de tindre’l allí, entre 
altres coses perquè les meus competències estan també 
espectacles, espectáculos, que són d’ampli espectre .

Ara saben vostés que hem fet una nova normativa un poc 
pel coronavirus, per intentar reactivar l’activitat i en els 
espectáculos van des dels bous fins a l’ordenació física de les 
llicències d’apertura i activitat de molts dels centres que es 
produeixen a la comunitat interior valenciana .

Per tant, jo ja tenia un despatx . Quina va ser que, quan em 
vaig trobar a l’àmbit competencial de la Inspecció General de 
Serveis de la Generalitat Valenciana, creada a l’any 2014, i 
que ocupava el 50 % de la meua planta, he de confessar-los 
que no vaig quedar . . . vaig quedar per a traslladar-los algu-
nes de les meus reflexions als tècnics –als magnífics tècnics 
que té la Generalitat Valenciana en esta àrea– per a in voce 
preguntar-li alguns dels problemes en la gestió, com passaré 
a relatar-los .

D’esta conversa que vaig tindré jo amb els tècnics de la 
Generalitat Valenciana, ubicats en la Inspecció General de 

Serveis, és quan em seduïren a que es fera una comanda, 
una petició, una sol·licitud per escrit perquè feren el diag-
nòstic que els he dit jo al principi.

El procediment administratiu –i alguns de vostés estan 
molt vinculats a la docència del món del dret– saben que 
és important preservar-lo, cuidar-lo i adequar-se al procedi-
ment administratiu.

Per tant, el primer que vaig fer jo és adreçar-me al subse-
cretari de la conselleria de justícia, competent en la matèria, 
perquè esta petició que vaig fer fora adreçada a la Inspecció 
General de Serveis per tal de que es poguera materialitzar 
este informe, este diagnòstic, esta, si volen vostés, auditoria 
–el nostre idioma és molt ric en les seues expressions– i que 
pogueren fer-me un diagnòstic.

I efectivament, diagnòstic que molts de vostés coneix, 
perquè primer va estar publicat en el que era reducció del 
procediment administratiu, però després em consta que el 
tenen vostés tot l’informe .

Els he fet este preàmbul, probablement excedint-me en el 
temps que la presidenta m’havia assignat, però volia fer el 
que es diria el perquè de les coses . Sempre té una explicació 
el perquè de les coses, que és la que ens arriba al diagnòstic.

Quan totes les creacions administratives que fa qualse-
vol govern sempre tenen un procediment per a compli-
mentar la tasca més important, que no és la seua missió o 
les seus capacitats, sinó el personal administratiu que ha 
de nodrir, que ha de cobrir, que ha d’ajudar a impulsar este 
procediment .

I vostés són conscients –un poc– de la tardança en el donar 
resposta, un poc, a les demandes cobertes a l’organigrama 
de la Generalitat Valenciana, però no cobertes –quan es va 
fer este diagnòstic– pel personal de l’administració.

El propi reglament de funcionament de la pròpia agència 
incorporava la creació d’una sèrie de places necessàries per 
al seu funcionament com a organisme autònom que som i 
en la memòria de l’inici d’esta activitat ja especificaven quin 
personal necessitaven perquè l’àrea de recursos humans de 
la Generalitat Valenciana –el que s’entén per funció pública– 
ens poguera ajudar per al bon port d’este personal .

Esta situació es va afegir a la creació per voluntat nostra del 
31 de desembre de funcionaris del grup A perquè pogueren 
cobrir-les, alguns tècnics de la Generalitat . . . I escomençar a 
donar resposta a certes incerteses, certs interrogants, certes 
necessitats que tenien des de l’agència .

Tindre un document estratègic que els permetera, de caràc-
ter intern i de personal, que els permetera abordar cap a on 
havien d’anar en l’estratègia de tindre recursos humans.

Esta conselleria el que varen fer, com els he dit abans . . . I les 
persones que, a més a més, com vostés, tenim un perfecte 
coneixement del procés administratiu, sabem que el proce-
diment administratiu –que és garantista–moltes vegades 
no va a la velocitat i a la demanda que a alguns ens agrada-
ria per a poder cobrir estes places . Places per cert, cober-
tes en capítol I i preparades per al concurs dels nostres 
funcionaris .
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És a dir, que tot l’entramat imbricat i de l’administració el 
teníem cobert . El procediment era que, moltes vegades en 
el concurs, algunes persones que havien participat en este 
concurs no havien cobert les places per moltes raons . Alguns 
perquè havien de vindre a treballar al centre d’emergències 
de l’Eliana i no volien desplaçar-se, altres probablement 
perquè entenien la dificultat d’entrar en un procediment 
com és sempre emergències i seguretat .

He de recordar-los que nosaltres, com vostés, portem treba-
llant 90 dies, 90 vesprades i 90 nits ininterrompudament al 
Centre d’Emergències . I, probablement, moltes persones que 
podien cobrir estes places entenien la dificultat de participar 
en esta tipologia de treball.

Nosaltres, des del principi, hem utilitzat una paraula que a 
nosaltres ens agrada, que es la resiliència . I és que, malgrat 
les dificultats, malgrat tot el problema que teníem per a 
cobrir les places com diu el diagnòstic de l’auditoria que es 
va fer, nosaltres havíem de continuar avançant.

Per això, des del diagnòstic que es va produir al mes de 
novembre –aproximadament, eh?– fins ara, ja s’han cobert 
deu places . Deu places que estan cobertes ja, que està 
treballant la gent i que s’ha permés, gràcies a aquest diag-
nòstic, haver tingut una exigència administrativa valuosa, 
com es este informe, que ha fet que els recursos administra-
tius i la empremta haja sigut factible a la incorporació d’este 
personal necessari. I que ara, estos dies –en estos últims 90 
dies– ha jugat un paper importantíssim en la resposta admi-
nistrativa de tota la paperassa, de tota la documentació, de 
tota la tramitació administrativa que hem hagut de fer.

És a dir, que d’entrada el diagnòstic ja ens ha servit per a 
recolzar-me en l’agència, en l’exigència administrativa davant 
l’àrea de recursos humans per poder-lo fer .

Mentrestant, des d’este diagnòstic que es va produir fins ara, 
contem que l’agència continua treballant. I si em permeten 
una reflexió personal, a més, amb garanties d’èxit.

Esta agència, des del diagnòstic este, ha fet front a la DANA 
de la Vega Baja; esta agència, des d’este diagnòstic, ha fet 
front al Gloria; esta agència, des d’este diagnòstic, ha fet 
front al coronavirus .

I, a més del coronavirus, hem estat treballant en altres emer-
gències que s’han produït a la nostra Comunitat Valenciana en 
estos darrers 90 dies. Hem tingut incendis, com vostés saben; 
hem hagut d’evacuar a la gent de Burriana i l’àrea metropo-
litana de Castelló per les fortes pluges del mes d’abril; hem 
hagut de participar –com després voran vostés en la segona 
part de la meua presència hui, ací, en la seua comissió– . . ., hem 
hagut de continuar treballant en el rescat de les persones, 
hem hagut de donar resposta... Efectivament, algunes de les 
emergències en el confinament han baixat. Els accidents a la 
via pública, els accidents als nostres transports, les mercade-
ries . . . Però han hagut una sèrie d’incidències, fonamentalment 
les climàtiques –el que és diu l’emergència...

Per això la consellera Gabriela Bravo va prendre una deci-
sió que en algun moment determinat, i quan tingueren la 
compareixença amb vostés a la primera part de la pandèmia, 
els traslladaren que havien dividit en un consens amb els 
consorcis i amb els tres grans alcaldes de les ciutats .

I és que els professionals, el que s’entén hui per bombers . . . 
Que jo, si volen, un dia els donaré compte de que crec que 
bombers, si es la definición de la Real Academia de la Lengua 
en la que es aquel ciudadano, ciudadana que va a apagar un 
fuego . . . Hombre, els nostres professionals han passat este 
llindar fa molts anys i són tècnics d’emergències que van a 
nevades, que van a pluges, que van a minimitzar els factors 
de risc de les inundacions i, també, del foc .

Hem estat treballant des de l’agència en tots estos factors 
replegant diàriament entre un mínim de deu mil cridades 
al dia, com després vostés voran, malgrat el diagnòstic que 
mos deia .

És a dir, que hem fet des de la resiliència de l’agència, 
adaptar-se a les situacions que teníem, a l’eficàcia, que 
esta sempre és un llibre obert . No podem caure en 
l’autocomplaença, no podem pensar que ja està i sempre 
hem d’anar reinventant-nos .

Treballàvem amb supòsits de treball, en hipòtesis de treball, 
amb situacions probablement res més dificultoses perquè la 
nostra missió des de l’agència sempre té una: salvar la vida 
dels valencians i donar i minimitzar els factors de risc .

El nostre projecte de l’agència –y ya, presidenta, estoy fina-
lizando– volia destacar una sèrie de coses que hem estat 
fent al voltant de l’anàlisi del diagnòstic que ens va fer la 
inspecció .

Un, la direcció de les polítiques en matèria de seguretat 
pública i protecció ciutadana i la coordinació amb totes les 
institucions públiques que estan treballant. Em referisc a les 
tres diputacions, a les trens grans ciutats, i als 548 municipis, 
de ells dos-cents i pico, 283 –si no recorde malament– que 
tenen plantilles de policia local.

Hem de coordinar-los perquè estàvem utilitzant les seues 
capacitats amb el diagnòstic precís que necessitàvem en el 
territori . Treballar en la direcció i coordinació amb las fuerzas 
y cuerpos de seguridad del estado, que ha sigut una actitud en 
la Comunitat Valenciana exemplar .

Jo crec que mai en la vida . . . És de veres que esta emergèn-
cia ha superat totes les seues . . . Però l’agència ha sigut capaç 
de posar-se al costat de nuestras fuerzas y cuerpos de segu-
ridad del estado, de nuestras Fuerzas Armadas, l’UME, la 
MOE, donant una resposta davant dels ciutadans, no impor-
tant-nos el color de l’uniforme, sinó posant-se a donar una 
resposta. I açò ho ha fet l’agència amb el diagnòstic que mos 
va fer la inspecció general .

Continuar treballant en aspectes que, probablement, 
no siguen mediàtics, però que vostés han de conèixer. 
Continuem treballant fil per randa amb el consell nacio-
nal de seguretat nuclear perquè nosaltres formem part del 
diagnòstic, de la situació. I era una institució critica, un lloc 
crític, absolutament necessari, i en el que havíem de tindre 
una mirada i una acció singular i especial, no per allò que 
queda a l’acerb personal de que li poguera passar alguna 
cosa a una central –que això és molt difícil–, sinó per garan-
tir que si haguera hagut un incident, un accident, una situa-
ció d’afecció al personal, havíem de reaccionar amb tota la 
rapidesa .
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Per això, estos informes que es varen evacuar als funcio-
naris de la inspecció, estos indicadors que hem de complir, 
ens han servit per a saber que hem escomençat una línia de 
treball que va a garantir l’única missió que té en la funda-
ció de la llei de l’agència, i és donar resposta al ciutadans 
valencians, coordinar tots els operatius que té, no soles la 
Generalitat .

Els recorde a les seues senyories que l’agència té firmada 
120 convenis de col·laboració amb institucions públiques que 
treballen a la Comunitat Valenciana a l’àrea d’emergència, que 
van desde la Guardia Civil a la Protección Civil de l’Eliana, que 
van desde los consorcios a la policía nacional, que van desde 
la unidad escrita hasta AEMET, que van desde AEMET a cual-
quier institución que en un moment determinat mos pot 
ajudar . Per descomptat, totes les universitats, per descomptat, 
càtedres . I açò és el complex que tenim .

I, per últim, recordar-los que el govern valencià va decidir 
continuar estant en alarma 2, en una situació 2. Per què? 
Perquè quan el president Puig es va reunir amb la delegada 
del govern, amb la relació que tenim de relació institucio-
nal amb l’Administració General del Estat, vàrem decidir que 
probablement estàvem en un escenari, però que este esce-
nari era un escenari que podria complicar-se .

I, per això, nosaltres continuem estant tensats en el Centre 
d’Emergències de la Generalitat, i el personal de donar 
resposta continua estant actiu... Em referisc, reforçat, que 
vàrem reforçar el personal de presència a la primera baula 
de l’emergència, que és l’arreplegada de cridades telefòni-
ques del 112, que després els donaré més comptes .

Moltíssimes gràcies, presidenta.

La senyora presidenta:

Muchísimas gracias a usted, señor José María Ángel, porque, 
además, ha sido breve, conciso y se lo agradecemos muchí-
simo porque, así, pues podremos ahora incidir en el debate y 
podrá usted también responder .

Como conocen ustedes el procedimiento, le corresponde al 
Grupo Parlamentario Popular… Creo que es el señor Rovira, 
¿verdad? El que va a hacer la intervención por tiempo. Como 
es el solicitante de la comparecencia, tiene un tiempo de 6 
minutos .

Señor José María Ángel, cuando ya todos los portavoces 
hayan hecho su exposición, pues tendrá usted un tiempo 
para responder .

El senyor secretari autonòmic de Seguretat i Emergències:

Muy bien . Muchísimas gracias, presidenta .

La senyora presidenta:

A usted .

Señor Rovira, tiene usted la palabra por 6 minutos. Igual que 
ha hecho el compareciente, pues yo le voy a solicitar también 
que sea lo más… (Veu) Que se ciña al tiempo, no, breve no…

El senyor Rovira Jover:

Si me permite me la quito, porque es que se me empañan las 
gafas y no leo .

La senyora presidenta:

Usted ya conoce las normas, yo simplemente le indico que 
se ciña al tiempo. Muchas gracias.

El senyor Rovira Jover:

Tengo que comprarme una mascarilla como la del señor 
Ángel Batalla, que no se le empaña, o es un problema de mis 
gafas, no lo sé .

La senyora presidenta:

Siempre pone usted la puntilla. Venga, vamos pa allá . (

El senyor Rovira Jover:

¿Ya?

La senyora presidenta:

Ya .

El senyor Rovira Jover:

Bien, después de visto este informe, que bueno, hubo un 
extracto, también salió publicado en el Levante –también 
un extracto de este informe–… Bueno, lo único que deduci-
mos de las palabras del secretario autonómico es que se han 
cubierto diez plazas .

O sea, no de nueva creación, entiendo yo. No de nueva 
creación, sino que diez plazas que estaban vacantes en la 
agencia –en la agencia– se han cubierto por personal proce-
dentes de otras consellerias. Pero diez plazas en la agencia, 
entiendo, en general en la agencia.

El objeto del informe de la Inspección General de Servicios 
era concretamente un departamento que era la secre-
taría técnica . A ver, el nombre exacto… Exacto, la secre-
taría técnica era el objeto que centraba el informe de la 
Inspección General de Servicios .
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Y el informe –que cuenta muchas cosas, es un informe 
exhaustivo– nos habla de la creación de la agencia, de la 
adscripción inicial a la presidencia con su amigo, el presi-
dente Ximo Puig, lógicamente allí .

Después lo pasan a la conselleria de justicia e interior y en 
todo ese proceso, desde la creación de la agencia –y refe-
rido concretamente a la secretaría técnica–, no se ha conse-
guido nada en todo ese proceso .

Cuando estaba adscrito a presidencia, como presidencia 
tenía bastante trabajo… Presidencia tenía bastante trabajo, 
a la vez se ha adscrito la agencia-presidencia, se crearon –y 
lo dice el informe, ¿eh?– seis puestos de coordinadores . Pero 
en presidencia, no en la agencia . Para dar servicio inicial-
mente, también, a la corporación de medios y la Agencia de 
Innovación, que contaban ya para estos trabajos con muchos 
más recursos que la agencia .

Con lo cual, todo apunta a que el tratamiento que el presi-
dente Ximo Puig le dio a la agencia no era el adecuado, con 
respecto a otras entidades del sector público instrumental. 
Eso en principio .

Pero es que, además, si observamos desde principios del 
2016 que se crea la agencia hasta el momento actual, vemos 
que en lo que es la secretaría técnica la plantilla no ha 
variado .

Los problemas del informe eran porque… No es que la plan-
tilla, digamos, se hubiera hecho más pequeña, no, es que la 
gente se marchaba . La gente se marchaba . Y, normalmente, 
la gente se marcha de un servicio cuando no se cubren 
todos los puestos, ellos tienen a veces que cargar con 
exceso de trabajo o porque, a lo mejor, la dirección no es la 
adecuada. Pero yo entiendo que debe ser la primera cues-
tión –creo.

Bien, pues digo que en todo este proceso no se ha conse-
guido absolutamente nada . Nada . Pero yo creo… Porque la 
agencia funciona . Quiero decir, el lunes llamé al 112 porque 
se nos estaba muriendo un vecino . Llamé al 112 porque la 
señora dijo: «He llamado hace media hora, –la actualmente 
viuda, lo enterramos el martes–, he llamado hace media hora 
y no viene la ambulancia» y llamé al 112 . Me cogieron el 
teléfono, se lo aseguro .

Me dijeron… porque dije: «Creo que la señora ha llamado 
hace media hora», me dijeron: «No, menos de media hora» . 
El control exacto . Digo: «Es que quiero…, a ver si puede venir 
una ambulancia, el señor se está asfixiando».

La ambulancia no llegó . Me dijeron: «Estaremos» . Funcionar, 
funciona, ya le digo, yo el lunes llamé . El problema, quizá, era 
de sanidad, porque ya sabemos que la atención primaria está 
completamente colapsada .

Bien, pero yo creo que donde tenemos que ir, principal-
mente, es a las conclusiones del informe . Es a las conclusio-
nes del informe . Porque claro, si vemos… Usted ha dicho: 
«Desde que se hizo el informe hasta este momento, lo que 
hemos hecho es cubrir diez plazas que estaban vacantes en 
la agencia». Pero no ha habido incremento de plantilla. O 
sea, que la plantilla de la agencia es la misma que yo tengo 
aquí y que vino con los presupuestos del 2020, entiendo.

El informe habla de unas medidas a adoptar a corto plazo, 
un poco para salvar esta situación de emergencia dentro de 
la propia Agencia de Emergencias, pero habla de un análisis 
a medio plazo .

Y en el análisis a medio plazo dice que la conselleria de 
adscripción –o sea, la que dirige la señora Gabriela Bravo– 
debe, digamos, «evaluar las razones que justifiquen la existen-
cia de la agencia como organismo autónomo –leo textual–, 
así como revisar las causas que justifiquen su existencia y la 
adecuada utilización de los recursos de la Generalitat».

Dice más: «debería someterse también a revisión el modelo 
de funcionamiento de este organismo autónomo desde su 
fecha de creación» . Es decir, lo que le dice a la consellera 
de Educación es que debe volver a analizar la necesidad, la 
eficacia, la gestión de la agencia.

Y mi pregunta es –y ya con esto concluyo– ¿se ha hecho eso 
o no se ha hecho? Si se ha hecho, ¿ha tenido consecuen-
cias o usted puede asegurarnos que en los próximos presu-
puestos o mediante alguna modificación va a haber un incre-
mento de plantilla en la agencia o no?

Es decir, la cuestión es ¿se le va a hacer caso a este informe 
o no se le va a hacer caso a este informe? Porque el que 
simplemente se hayan cubierto desde . . . Digamos, la redac-
ción de este informe, la ejecución de este informe, diez 
puestos que estaban vacantes no supone apenas ningún 
cambio –como usted sabe perfectamente .

Muchas gracias .

La senyora presidenta:

Muchas gracias, señor Rovira .

Ahora es el turno del resto de grupos, que saben ustedes 
que tienen un tiempo de 3 minutos cada uno.

Empezamos con la portavoz del grupo Unidas Podemos, 
señora Blanes . Cuando usted quiera .

La senyora Blanes León:

Sí . Moltes gràcies .

Bé . Moltes gràcies, senyor Ángel .

Jo sí que . . . Fent un poc menció al que vosté ha comentat, 
que aquest informe sobretot el que fa és això, és un diag-
nòstic. Amb eixe diagnòstic ens podem fer una imatge molt 
més certera de la situació en la que es troba l’agència i, 
sobretot, també ha mencionat el tema dels indicadors .

Per a mi és . . . Jo crec que açò és fonamental . Perquè sempre 
–moltes vegades– es fan estudis, es fan anàlisis, però si no 
es marquen uns indicadors per a després poder valorar i 
quantificar l’eficàcia de les mesures que es prenguen, crec 
que queden un poc en res moltes vegades aquestos tipus 
d’informes o aquestes propostes .
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Per tant, sobre aquestos indicadors sí que m’agradaria . . . Si 
pot aprofundir un poc en quines qüestions es creu que cal 
incidir més per a millorar el que és en si el funcionament de 
l’agència i quines són les mesures que des del departament i 
des de l’agència es consideren que serien les més urgents a 
abordar .

Encara que en l’informe ja es marquen unes prioritats o 
qüestions a abordar en una temporalització, però sí que 
quines són les valoracions que fan i quines són les previsions 
que es tenen, si es té alguna previsió més o menys calenda-
ritzada per part de l’agència per a portar endavant, doncs, 
bé, totes aquestes mesures .

I després, també, si després del que ha ocorregut es considera 
que hi ha alguna cosa que es podria canviar o que ha afec-
tat d’alguna manera al resultat de l’informe en aquell moment . 
Perquè possiblement aquestes qüestions com una pandèmia 
tal vegada no s’havien considerat en eixe moment perquè, bé, 
no era quelcom que pareix que ho teníem en ment .

Sí que és de veres que els temes de les inclemències meteo-
rològiques són més habituals i possiblement les teníem més 
en compte però, tal vegada, una situació com aquesta no la 
teníem, almenys en l’imaginari majoritari de la societat . Per 
tant, si açò influeix o pensa que deuria revisar-se d’alguna 
manera en base al que ha ocorregut durant aquestos mesos .

I sobretot açò, no? Quines són les previsions que es tenen, 
quines són les prioritats que s’han marcat des de l’agència 
i, com bé dic, eixos indicadors, bé, què és el que estan 
dibuixant de la situació en la que ens trobem i les mesures a 
adoptar per a fer .

Moltes gràcies .

La senyora presidenta:

Gracias, señora Blanes .

Tiene la palabra el señor Llanos por el Grupo Vox . Cuando 
usted quiera, señor Llanos .

El senyor Llanos Pitarch:

Gracias, señora presidenta .

Muy buenos días, señor Ángel, y gracias por su exposición .

La verdad es que, de alguna manera, esta comparecencia y 
la siguiente pues parece que están interrelacionadas necesa-
riamente, ¿no?

Respecto al informe, lo que no se advierte, lo que no hay y 
echamos de menos es una referencia concreta a las necesi-
dades actuales . Es decir, estamos en una situación coyuntu-
ral que requiere unas medidas que no figuran en el informe.

A veces, en los informes –que los informes son palabras que 
no tienen alma– a veces se pierde un poco la visión de la 
realidad. Es decir, el caso concreto, el objetivo concreto, no 

desiderátum, no . Es decir, no, no; en esta situación qué hay 
que hacer, cuántas... Si hay que incrementar una plantilla, 
por qué y para qué, cabe . . .

Se ha planteado la posibilidad de acudir al concurso volun-
tario para poder realizar un traslado de personal, por ejem-
plo, atender a las necesidades de mayor sensibilidad, como 
hemos venido diciendo ya en semanas pasadas .

Nos da la impresión de que los informes no aterrizan, no se 
centran en el caso concreto . ¿No cree también, señor Ángel, 
que hace falta una mayor cercanía? No solo una respuesta 
más o menos rápida con un teléfono, sino una impresión en 
la ciudadanía de que se está, de que la respuesta es eficaz.

Usted habla de resiliencia que nos lleva a la eficacia. Muy 
bien. ¿Se ha comprobado esa eficacia? ¿Se ha testado a la 
ciudadanía para ver si, efectivamente, se está respondiendo 
con la eficacia suficiente?

Tendrá que ver con la intervención posterior, pero ¿se han 
previsto los planes de seguridad especiales para interior, 
para playa, para la situación en la que nos encontramos en 
estos momentos?

Nada más . Muchas gracias .

La senyora presidenta:

Gracias, señor Llanos .

Tiene la palabra el portavoz del Grupo Compromís, y si no 
me equivoco es el señor Ponce, ¿verdad?

El senyor Ponce Guardiola:

Gracias, señora presidenta .

La senyora presidenta:

Cuando quiera .

El senyor Ponce Guardiola:

Muchas gracias .

Nada, agradecerle al señor Ángel su presencia, sus explica-
ciones respecto a un tema que, bueno, que como él bien 
ha explicado era un primer paso que se dio en el sentido de 
dada la proximidad con el IGS, evaluemos si la agencia, un 
organismo con pocos años de historia desde su creación y 
en una nueva adscripción en la conselleria de justicia, pues 
bueno, tiene los medios humanos necesarios y, bueno, si 
funciona adecuadamente .

Y bien, se indicaron una serie de eficiencias y de sugeren-
cias de mejoras que como más o menos nos ha comentado 
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pues parece que estaban en vías de estar solucionadas . Por 
un lado, con estas diez nuevas plazas –que quizás podría 
explicar un poquitín las funciones que desarrollan–, (tus) 
pero que, en cualquier caso, yo entiendo que no afectaban 
estos problemas que decía el informe al funcionamiento de 
la respuesta a las emergencias en sí .

Puesto que la agencia ya venía con ese bagaje de mucho 
tiempo de funcionamiento con una adscripción de todo el 
personal de emergencia, las brigadas como bomberos fores-
tales que, por fin, habían sido integrados en la administra-
ción valenciana –que era una reivindicación de los colecti-
vos desde hace mucho tiempo y una necesidad de tener a la 
gente contratada en una entidad valenciana– y que, bueno, 
sencillamente el informe pues hacía referencia a cuestiones 
meramente administrativas que, bueno, que decía que bien, 
si debería durante un tiempo –era su secretaría– realizar 
determinadas funciones .

Entonces, pues bueno, la verdad es que tranquiliza que toda 
la labor de fiscalización que proponga la oposición respecto 
a la agencia pues es en este tipo de cuestiones que son, 
bueno, pues de una envergadura –yo creo que…– pequeña, 
respecto a los problemas que podría tener una agencia y una 
entidad tan importante como la que usted gestiona.

Por tanto, pues nada, yo lo único . . . Que quizás si podría 
explicar un poquitín más estas diez personas qué funcio-
nes realizan, si hay alguna previsión de creación de nuevas 
plazas o de nuevos puestos de trabajo .

Y bueno, y nada más . Y darle las gracias .

La senyora presidenta:

Muchísimas gracias, señor Ponce .

Es ahora el turno del grupo Ciudadanos, señor Arquillos, 
¿verdad? Cuando quiera .

El senyor Arquillos Cruz:

Muy bien, muchas gracias presidenta .

(Inoïble. El senyor Arquillos Cruz intervé sense micròfon)

Un placer tenerle aquí, ya que el día 12 de marzo no pudo 
asistir –como consecuencia del COVID–, pero no hay mal 
que por bien no venga, porque tampoco disponíamos del 
informe –pese haberlo pedido un mes anterior y, además, 
usted tenerlo en el cajón varios meses y no nos lo facilitó– . 
Por lo tanto, le hizo un quiebro ahí a la transparencia .

Y hablando de transparencia –y antes de entrar, precisa-
mente, de lleno en este tema–, quisiera, por favor, que me 
explicara –que nos explicara, puesto que debe ser público– 
realmente su currículum . O, por lo menos, conocer cuál es su 
formación. Porque usted tiene colgado en la página web un 
certificado de la Diputación de Valencia, pero realmente no 

consta la formación . Es simplemente curiosidad para que la 
suspicacia se calme y no vaya a más . Simplemente eso .

Mire, entrando ya de lleno en el objeto de esta compare-
cencia, el informe, usted ha dado vueltas y vueltas, pero no 
ha entrado de lleno en lo que dice el informe de la inspec-
ción de servicios . Mire, respecto al informe, lo que sobre-
sale del mismo –y le voy a parafrasear, si me lo permite– es 
que el tiempo nos ha dado la razón a los que advertimos que 
se estaba gestionando un Consell sobredimensionado, una 
superestructura en la administración con... Menos efectiva, 
menos eficaz y con más coste. Eso sí que nos lo ha demos-
trado el informe y si se lee detalladamente se puede extraer 
esa conclusión .

Mire, ustedes crean la AVSRE como una nueva estructura 
más dinámica y eficiente, –así lo dice–. Desarrollan un ROF, 
y una vez que desarrollan el ROF –un reglamento orgá-
nico de funcionamiento– al mes cogen ustedes y traspa-
san la gestión de las competencias a la subsecretaría de la 
secretaría general técnica –de Presidencia, me estoy refi-
riendo–. Un mes más tarde. Y lo hacen con el fin de dotar de 
mayor agilidad y gestión de acuerdo a los principios de efica-
cia . Es decir, con los mismos fundamentos con los que la han 
creado .

El Meia –la memoria de inicio de actividad que hace la 
subsecretaría de Presidencia en la dotación de recursos de 
personal– se dice que, bueno, que lo va a gestionar en un 
total de nueve personas –y no me quiero extender porque 
todos tienen el informe–. En Presidencia, además, se crean 
seis puestos de coordinador para dar servicio a los tres 
entes que se habían creado –tres organismos que se habían 
creado .

Perfecto . Hasta ahí perfecto . Pero resulta que, a fecha de 
hoy, esos tres organismos funcionan independientemente, 
están funcionando de forma autónoma y, sin embargo, esas 
personas siguen en Presidencia .

¿Sabe lo que ha hecho? Dejar con las enaguas al aire al 
presidente de la Generalitat . Porque lo que vamos a pregun-
tar ahora, lógicamente, es, esas personas que estaban dedi-
cadas a un servicio concreto –a prestar servicios concretos a 
esos tres organismos– ahora se han quedado en Presidencia 
y no sabemos qué hacen . En teoría, el informe dice que esas 
personas pasen a la agencia para prestar los mismos servi-
cios que estaban prestando cuando estaban en Presidencia .

Bien. Como veo que ya tengo poco tiempo, quisiera decirle 
algunas cosas más, que se las diré en la réplica, pero sí que 
le quiero preguntar si las medidas que dice la inspección las 
va a cumplir . La de nóminas, que dice que deberá delegarse 
a la subdirección general de costes; la ordenación de pagos 
a terceros, que dice que deberá delegarse a la tesorería de la 
Generalitat y la gestión económica administrativa, que dice 
también que la subsecretaría deberá garantizar.

Quiero saber si esas tres recomendaciones pues se han 
hecho y que me explique también el resto de cuestiones. 
Continuaré en la segunda intervención.

Muchas gracias, presidenta .
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La senyora presidenta:

Gracias, señor Arquillos .

Tiene la palabra el portavoz del Grupo Socialista, el señor 
Blanch . Cuando usted quiera señor Blanch .

El senyor Blanch Marín:

Moltíssimes gràcies, senyora presidenta.

Per agraïr, també, sincerament, al secretari autonòmic de 
seguretat i emergència, el senyor José María Ángel Batalla la 
presència a la comissió . Sabem de la seua absoluta predis-
posició per parlar de qualsevol tema que afecte a la seua 
matèria i per comentar amb diputats i diputades d’aquesta 
cambra, i, en especial, doncs este informe de la inspecció 
general de serveis que justifica la seua compareixença.

Jo crec que queda prou clar en les explicacions del secre-
tari autonòmic el concepte de que la falta de mitjans no ha 
de ser impediment per a seguir transformant . Jo crec que 
és la vocació del govern progressista, és eixe element que 
definix com a motor de canvi en la gestió de la Generalitat 
Valenciana . I bé, doncs sí que –a la vista de les explicacions 
que done– hi ha coses que estan damunt de la taula .

¿N’hi ha dèficit de personal? Efectivament. Com a la resta 
d’administració autonòmica, generada, entre altres coses, 
per les normes pressupostàries de Montoro que imposaven 
una tassa de reposició que està generant un problema no, un 
problemón, per a la regeneració de les plantilles de les nostres 
administracions i que està impedint de forma clara –i malgrat 
els esforços dels responsables administratius– la renovació i 
l’entrada de personal a cobrir en les vacants que es produïxen.

I en conseqüència afecta a la mobilitat i possibilitat de cobertura 
d’eixes places que es disposen però, que bé, les deu vacants de 
les que parlava en l’informe pareix que ja estan cobertes .

Que mos falten recursos, doncs evidentment, i molt més a la 
vista de l’increment exponencial de les eventualitats relati-
ves a les emergències sorgides en els darrers anys per causes 
alienes a la pròpia administració . Estem parlant del DANA, el 
Glòria, la COVID . . . Ho ha explicat molt bé el senyor Ángel .

Cal cobrir les necessitats adscrites i en la nostra màxima de 
que ningú es quede enrere, l’assignació de recursos a aques-
tes noves necessitats ha de ser afrontada amb claredat i 
marcant les prioritats. I confiem que se reflectixen en els 
propers pressupostos de la Generalitat per a 2021 .

Per això, i amb tot això, amb falta de recursos i de personal, 
l’efectivitat i la capacitat de resposta de l’agència està abso-
lutament intacta . I això és la clara diferència entre procedi-
ments de gestió d’abans i el d’ara. De que amb totes les difi-
cultats doncs tenim una agència que complix amb la seua 
finalitat, tal i com ho ha definit el secretari autonòmic. I no 
és altra cosa .

I, a més, agraïsc la prudència en què he vist als diputats que 
van sol·licitar la seua presència en cenyir-se a l’informe i que, 
bé, és el que qualifica la present compareixença.

Jo crec en els fets, això són les actuacions, la millora del 
servei i del personal. En definitiva, la gestió rigorosa del 
secretari autonòmic tal i com ha demostrat i el fet és que 
l’Agència de Seguretat i Resposta a les Emergències ha 
sigut molt beneficiosa per a la ciutadania i és necessària per 
moltíssimes raons.

A nosaltres no ens cap dubte, no ens correspon sinó agrair 
al secretari autonòmic els esforços que destina i transmetre-
li tota la nostra força per a poder complir –tan bé com ho ha 
fet fins ara– la seua funció en el que resta de mandat.

Moltíssimes gràcies, senyor secretari autonòmic.

Moltíssimes gràcies, senyora presidenta.

La senyora presidenta:

Muchísimas gracias, señor Blanch .

Gracias a todos por haberse ceñido al tiempo. Y ahora, señor 
secretario técnico, tiene la palabra para poder contestar a 
los diferentes grupos…

El senyor secretari autonòmic de Seguretat i Emergències:

Una pregunta, señora presidenta . Per metodología i per 
desconeixement del reglament, jo ara contestaré i els dipu-
tats poden tornar a . . .?

La senyora presidenta:

Sí, tendrán un turno extra que les daremos generosamente .

El senyor secretari autonòmic de Seguretat i Emergències:

Muy bien .

I jo després puc tornar a contestar a . . .?

La senyora presidenta:

Sí, sí .

El senyor secretari autonòmic de Seguretat i Emergències:

Molt bé . No, era per a aclarir el reglament .

Bé, en primer lloc, moltes gràcies per les seues intervenci-
ons de tots els portaveus i de tots els diputats. Agraïsc el to 
en el que s’han adreçat i en la precisió d’algunes de les seues 
preguntes .
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Fonamentalment, he d’agrair-li al Grup Popular, que va ser el 
causant de que jo estiga hui compareixent ací, però també 
a la resta de grups en l’interés que s’han esforçat per treba-
llar en el diagnòstic de l’informe, que denota que l’han llegit, 
denota que l’han interioritzat, que l’han comprés i, fins i tot, 
han traslladat preguntes per a cap a on podem anar .

Entre altres coses, la primera pregunta que podríem fer és: 
¿tiene usted interiorizado este informe que se le ha hecho?, ¿usted 
ha hecho una lectura precisa y concisa de este informe? Un poc 
el que em deia el portaveu de Ciutadans, el senyor Arquillos –
si no recorde mal, val?– Però que ha sigut un poc la redundàn-
cia, doncs, des del senyor Rovira, el senyor Llanos, la portaveu 
de Podemos . . . Cap a on volen anar vostés?

Doncs si li pareix bé primer anirem al tema de personal, 
perquè, efectivament, coincidisc amb el relat d’alguns de 
vostés. Probablement les justificacions administratives en 
un moment determinat... Les justificacions ja saben que són 
un poc heterogènies o de colors i serveixen o no serveixen . 
Perquè hi ha un camp un poc indeterminat .

Però sí que hi ha una voluntat d’interioritzar-la . Si no –com els 
he dit abans– no haguérem cobert a la carrera una sèrie de 
places, i els vaig a llegir l’informe que m’ha passat la secretaria 
general. Perquè el seu diagnòstic, senyor Rovira, era sobre la 
secretaria tècnica, no sobre el conjunt de l’agència . (Veus)

Sí, sí, sí, sí. Efectivamente. (Veus)

No, no, no; si estic dient… (Veus) Al contrari, al contrari, si 
el que vull es reafirmar, senyor Rovira, que el seu diagnòs-
tic era així.

I, per tant, des de la secretaria se’m passà a principi de 
setmana en el que diu textualment: «Durant l’exercici 2020 
s’han cobert per concurs totes les places adscrites a l’agèn-
cia tenint en compte que les set places d’administratius i 
auxiliars administratius vacants la presa de possessió es va 
produir l’1 de febrer i que, en el cas de les sis direccions de 
secció vacants, la presa de possessió serà l’1 de novembre .»

Per tant, no sols hem cobert estes vacants que ja teníem, 
sinó que l’1 de novembre prendran possessió sis persones 
més .

Per altre lloc, i de cara a l’elaboració dels pressupostos del 
2021 –que també era vosté una pregunta que em feia, 
senyor Rovira– es va sol·licitar a la Direcció General de 
Pressupostos la creació d’una nova plaça de coordinador, 
així com dos tècnics i dos administratius –estem parlant ja 
de cinc persones més– a l’objecte que la secretaria tècnica 
tinga els efectius necessaris per a poder funcionar d’una 
forma correcta . Ja que a l’informe de la inspecció s’insis-
tia especialment en què la secretaria tècnica, com a òrgan 
transversal de l’agència –tenint en compte les seues funci-
ons–, no està actualment dotada de personal tècnic .

Per tant, davant este anàlisis hi ha hagut una resposta per 
part nostra per a poder cobrir . . . És a dir, els cinc portaveus 
m’han preguntat el mateix, ¿va usted a hacer caso? Doncs sí 
que anem a fer cas . Sí que anem a fer cas .

L’altra pregunta era: cap a on volen anar vostés en l’agèn-
cia? És a dir, cap a on deuen reforçar, em preguntava la 

senyora Blanes . Blanes, no? Perdone . Disculpe . Per si no ho 
he anotat bé .

Una fotografia certera –parlava vosté–. Nosaltres, des de 
l’anàlisi de les darreres emergències . . . Les emergències 
també han canviat, però totes tenen un denominador comú, 
totes tenen una resposta molt pareguda, i és salvar vides 
i minimitzar els factors de risc . No tenim ninguna vareta 
màgica per a poder (inintel·ligible)  . . .

Però a on volem fer els esforços? On deurien fer-se els 
esforços? Deurien fer-se els esforços fonamentalment en 
l’augment de la tecnologia en els pròxims anys . És a dir, 
l’Agència Valenciana té en estos moments una suficient 
tecnologia d’allò més avançat, no és producte . . . Esta part de 
la intervenció –com jo he comparegut en els sis anys últims 
unes quantes vegades en esta comissió, que consta en el 
llibre d’actes– . . .

Açò no és d’este govern, açò és heretat de que altres 
governs, en algun moment determinat, van decidir que 
tecnològicament el Centre d’Emergències de L’Eliana –
ja saben que jo conec perfectament allò perquè he sigut 
alcalde molts anys d’eixe municipi– havia encetat el camí de 
la coordinació tecnològica capdavantera .

I el que ha fet este govern és arreplegar eixa senda i millo-
rar-la en alguna sèrie de les coses, probablement no com a 
mèrit per a posar-se ninguna medalla, però sí per a arreple-
gar el testimoni d’unes coses que estaven funcionant bé. I 
el que funciona bé els humans hem de procurar no tocar-ho 
massa perquè probablement podem fer-ho . . .

Per tant, el pròxim avanç és un augment tecnològic que ens 
continue posicionant en una de les agències referents en 
l’estat espanyol, i si vostés em deixen, internacionals . Ho dic 
perquè tots els anys rebem missions internacionals a obser-
var-nos i veure com fem les coses . No és un invent meu . Si 
vostés van a l’hemeroteca voran que en els darrers dos anys 
han vingut diverses missions a parlar i comprovar tecnològi-
cament com estem avançant .

Per tant . . . I ahí que s’ha de produir? Una comunió, un treball 
exhaustiu en les universitats valencianes. És a dir, tot el 
camp de desenvolupament que es produeixen en els camps 
dels seminaris d’investigació hem de començar –com estem 
fent, com estem fent–... La utilització de drons, la utilització 
d’imatges, la utilització d’una xarxa de comunicació pròpia, la 
capacitat . . .

El segon aspecte seria la coordinació . Acabar de que cadas-
cun dels actors que està desenvolupant en una emergèn-
cia tinga la informació suficient del que estan fent en eixe 
moment . Eixe és l’altre camp que hem de treballar .

I l’últim camp, però no en un tema ordinal, seria la formació. 
Tots els actors que treballen, tots els professionals que treba-
llen en l’emergència valenciana, tots –quan dic tots són fuer-
zas y cuerpos de seguridad del estado i els professionals– han 
de tindre una formació exigent des de l’Ivaspe, exigent, adre-
çada al seu currículum, la capacitat de millora permanent per 
a donar respostes exigents que anem a tindre en els pròxims.

Clar que ens ha servit l’informe . No obliden la primera part 
de la meua intervenció. Ha sigut a petició de part. O siga, el 
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que jo . . . Probablement no estaria jo ací –o estaria per alguna 
de les circumstàncies que les seues senyories m’ho hague-
ren demanat–, però no ha hagut voluntat d’obscurantisme ni 
d’ocultar l’informe, ni no donar-lo a ningú .

La prova està que el diari Levante –com vosté em deia, 
senyor Rovira– fa una notícia perquè va al portal de transpa-
rència i replega el que ell considera que és una bona notícia. 
Per tant, no hi havia ninguna voluntat . . .

Que eixe informe a la seua senyoria i al conjunt d’esta 
comissió li haguera agradat tindre-ho en la seua totalitat des 
del principi, doncs probablement, i jo si fora a sensu contrari, 
i vosté estiguera ací i jo estiguera ahí, doncs probablement 
diria el mateix .

Però no hi ha hagut voluntat d’obscurantisme. Hi ha una 
ferma convicció del que es parla –dic en el conjunt de les 
intervencions– de fer cas a l’informe . La prova està que ja 
hem menejat fitxa per als pressupostos de l’any que ve, inte-
rioritzar els documents . Si el símil de la salut que jo havia dit 
al principi... Si un va al metge i li fa un diagnòstic i li diu: «Si 
usted quiere estar mejor tiene que hacer esto, esto» i vas al 
metge i no li fas cas, pots continuar arrastrant-ho.

Hi ha una voluntat de complir en l’informe i de continuar 
avançant .

I després, en la segona intervenció –em referisc a la segona 
part de la meua compareixença ací–, els donaré compliment 
d’algunes de les coses que estem fent .

No volia deixar sense contestar-li a una pregunta personal . . . 
Personal no, pública, bé, si vol queda un poc la meua activi-
tat . . . (Veus) No, no, si no hi ha cap to . . . No, no, ni a la meua 
resposta, d’absoluta transparència .

Porte més de quaranta anys treballant en la diputació de 
València, des de l’any 80. Hi ha un certificat de què he fet 
jo en la meua vida. Quina ha sigut la meua activitat profes-
sional, com he accedit a la funció i que, probablement, siga 
suficient, insuficient, i algun suspicaç... No és la primera 
vegada que en estos quaranta anys alguna persona ha volgut 
posar-me llanterna sobre la meua vida .

Algunes d’una forma normalitzada, com són les seues senyo-
ries, i alguna d’altra forma no tant normalitzada, que per això 
no representa als ciutadans . Però, entendrà que a punt de 
jubilar-me, jo en la meua vida professional ja estiga jo acos-
tumat a estes coses. El certificat és el que diu, és absoluta-
ment transparent, veritable el certificat.

I que probablement poguera ser molt més extens, però com 
eixa és una voluntat meua, doncs acreciento la suspicacia cap 
a on vulguen anar . Que esto siempre es un requiebro inte-
lectual e interesante de mantener .

Moltes gràcies, presidenta .

La senyora presidenta:

Muchas gracias, señor José María Ángel .

Ahora tienen sus señorías un turno extra para poder, bueno, 
continuar con el debate y si no... Yo creo que con 3 minu-
tos por cada uno de ustedes será más que suficiente. Me 
parece, ¿no? Para que podamos continuar con el trabajo.

Así que, señor Rovira, tiene usted la palabra.

El senyor Rovira Jover:

Sí . Yo lo que le deseo a José María Ángel Batalla es que en 
este 2021 –con los presupuestos para el 2021– no le pase 
como dice el documento . Claro, porque yo no tenía cono-
cimiento del anteproyecto ni de tal . El mismo documento de 
la inspección dice que se solicitó una ampliación de plazas 
en el anteproyecto para el 2020 pero que en el proyecto no 
llegó a reflejarse.

O sea, que parece que, digamos, no es voluntad, parece . En 
el paso del anteproyecto al proyecto, ¿quién mete mano? 
Pues mete mano Hacienda y Presidencia .

Debe usted buscar quién es el enemigo . Si es el presidente 
o es el conseller de Hacienda . Pero algún enemigo –digo 
enemigo político– debe de haber, debe haber, cuando del 
anteproyecto al proyecto desaparece esa mejora de empleo .

Pero yo sí que he querido hacer especial incidencia en que 
el informe –que se basa fundamentalmente en lo que es 
la secretaria técnica–, sí que, al final, en las conclusiones, 
insta a que la conselleria haga una reflexión –y la he dicho 
antes–. «Evalúe las razones que justifiquen la existencia de 
la agencia como organismo autónomo, someta a un control 
de eficacia a la agencia, analice las causas que justifiquen su 
existencia y la adecuada utilización de los recursos»...

Es decir, en definitiva, que someta a revisión la agencia. A 
eso que yo le he preguntado si se ha hecho por parte de la 
conselleria –porque, además, la propia inspección dice que 
no le pone plazo .

Lo que yo le preguntaba antes –que creo que no me ha 
contestado o igual yo no le he entendido adecuadamente– 
es si eso se ha hecho por parte de la conselleria que dirige 
la señora Gabriela Bravo . Si se ha hecho un análisis como, 
digamos, consta en las conclusiones de la inspección gene-
ral de servicios .

Nada más . Muchas gracias .

La senyora presidenta:

Gracias, señor Rovira .

Tiene la palabra la señora Blanes .

La senyora Blanes León:

Sí, moltes gràcies, i molt breument .
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Simplement, bé, jo pense que sí, que l’agència com a instru-
ment és un instrument útil, un instrument que ha de servir –
com ha de ser la seua funció– per a eixa coordinació i també 
per a eixa negociació i eixe tracte amb les persones, que al 
final és el capital més valuós que es té en gran part de l’ad-
ministració pública . I pense que, en aquest cas, més en 
concret .

Per tant, jo sí que crec que és important la incidència que ha 
fet també vosté –que jo també tenia previst mencionar– del 
tema de la formació . I jo crec que ahí és on cal fer, també, 
un sobreesforç . En la tecnologia –com bé diu– ja tenim una 
tecnologia prou avançada i suficient per a escometre les 
funcions .

Però sí que el tema del personal jo crec que ha estat –en 
general en l’administració pública i en particular, també, en 
aquest àmbit– prou abandonat durant molts anys . Siguen 
per les limitacions pressupostàries, siguen per les limitacions 
legals que impedixen la contractació i impedixen el traure les 
places perquè puguen ser ocupats estos llocs .

Però sí que ahí jo crec que cal fer un sobreesforç i, bé, deuria 
ser l’objectiu fonamental. Increment de personal i, sobre-
tot, formació d’eixe personal perquè puguen cobrir les 
necessitats .

Gràcies .

La senyora presidenta:

Gracias, señora Blanes .

Señor Llanos .

El senyor Llanos Pitarch:

Sí, señora presidenta .

La verdad es que, bueno, sobre esta cuestión primera de 
la comparecencia no tenemos nada que replicar en estos 
momentos . Por tanto, renunciamos al turno .

Gracias .

La senyora presidenta:

Gracias .

Tiene la palabra el señor Ponce . Para hacer uso de…

El senyor Ponce Guardiola:

Sí . Muy breve también .

Antes no me ha dado tiempo, bueno, a acabar agradeciendo 
la ingente labor que realizan todos los cuerpos que usted, de 

alguna forma, coordina . Y quería remarcar el agradecimiento 
desde nuestro grupo a todo ese trabajo desde la primera a 
la última de las personas que están ahí, en definitiva, prote-
giéndonos y garantizando nuestra seguridad.

Sí que, bueno, me resulta bastante chocante que, precisa-
mente, quienes nos dejaron una administración absoluta-
mente raquítica de personal, absolutamente endeudada y 
encima con unas leyes que impedían la renovación de planti-
llas y la contratación de nuevos funcionarios, ahora le digan 
a usted que busque enemigos a ver quién no le deja contra-
tar o dejar de contratar .

Sé que me consta que es bien complicado, (veus) es bien 
complicado conseguir la tramitación completa para –insisto– 
crear las plazas que a todas las partes de la administración 
les gustarían .

Pero bueno, todos ustedes están –cada uno, los respon-
sables– pues haciendo sus propuestas, sus solicitudes . Y 
luego, todo eso, claro, tiene que ser aprobado y tiene que 
ser financiado y tiene que ser tramitado por parte de todo el 
resto de la administración .

Por tanto, no le pregunto nada más . Insisto en el agrade-
cimiento a la labor que realizan todos los cuerpos que se 
coordinan desde la agencia y desearle mucha suerte .

Nada más .

La senyora presidenta:

Gracias, señor Ponce .

Señor Arquillos .

El senyor Arquillos Cruz:

Sí . Gracias, presidenta .

Gracias, señor Ángel, por las contestaciones . Creo que ha 
aclarado alguna de las . . . (part de la intervenció és inoïble per 
raons tècniques) 

Cuando usted traspasa la agencia, la reconvierte en orga-
nismo autónomo y se pasa a justicia. En justicia vuelve a 
traspasar competencias tanto a la subsecretaria como a la 
secretaria general .

Por lo tanto, eficacia y eficiencia, pues la verdad, no se 
entiende muy bien cómo se crea un organismo autónomo 
cuando ya se había creado la agencia con un rol concreto, se 
crea un organismo autónomo, se traspasa a justicia, pero no 
se da servicio .

Yo le doy la razón . Tiene necesidades reales de personal, 
yo lo reconozco . Y además lo dice el informe . Y es cierto . Y 
tiene que, además, sacar adelante las dos bajas próximas. 
Bueno, próximas . . . Próximas cuando lo dice el informe, que 
ya habrán sucedido . Que era el 1 de diciembre más otra baja 
más que tenía que cubrir, que se iba a producir .
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Pero, sin embargo, usted en los presupuestos de 2020, de 
los últimos, solicita 19 plazas. Eso significa que usted está 
pidiendo muchas más plazas de las que tenía la agencia 
cuando estaba funcionando en Presidencia, que además tenía 
de apoyo esos seis coordinadores para las tres agencias .

Quiero que me explique esta circunstancia porque, claro, esto, 
en pocas palabras es sobredimensionar la administración . O 
lo que es lo mismo, usted ha construido un traje y una vez 
construido el traje se quiere meter dentro . Y el traje le viene 
pequeño o le viene grande. En definitiva, una piltrafa porque 
no le viene . Porque se hizo con una predisposición inicial de un 
personal y luego se ha demostrado que necesita otro .

Que no lo discuto . Porque, además, sé que necesita perso-
nal, que está bajo de personal y que es necesario sacar 
adelante lo que es la gestión, parte de la gestión. Que es, 
precisamente, donde yo considero que fallan ustedes . En lo 
que es la gestión.

En definitiva, como conclusiones. Mire, han creado real-
mente un organismo autónomo innecesario –innecesario– . 
Quiere justificar una secretaría autonómica porque yo sé 
que en el... En fin, en los debates para construir el Botánico, 
lógicamente tenía que acceder un reparto y le tocó una 
secretaría autonómica más a una conselleria.

Para tener justificación esa secretaría autonómica, crean un 
organismo autónomo donde lo meten ahí dentro y es ahí 
donde le buscan a usted, que ya lo estaba llevando ante-
riormente, pues el acomodo . Simplemente manifestamos 
lo de siempre . Creemos que se ha sobredimensionado la 
administración .

Muchas gracias por todo y les deseo, desde luego, les deseo 
que la agencia siga trabajando y, en fin, y que vaya todo bien.

Muchas gracias .

La senyora presidenta:

Gracias, señor Arquillos .

Señor Blanch, ¿quiere usted hacer uso de . . .?

El senyor Blanch Marín:

Sí, moltes gràcies, presidenta .

La senyora presidenta:

Tiene 3 minutos .

El senyor Blanch Marín:

Per a sumar-nos als agraïments fets per els grups a tots el 
personal de l’agència i per a marcar la diferència .

Per seguir un poc al diputat Ponce, no es que mos recordem 
de que fa cinc anys governaven, però tot el món mos recor-
dem de la política de xiringuitos i d’amiguets. Tenien de tot 
en esta comunitat per a donar i vendre . (Veus)

Sí, sí; clar . Els xiringuitos i els «colocódromos», el de la 
Ciudad de la Luz, el de la Fundació de les Arts, la Luz de las 
Imágenes, fundacions per restaurar basíliques, . . .

La senyora presidenta:

Íbamos muy bien, pero…

El senyor Blanch Marín:

 . . .la fundació Agroalimed, la Fundar del cas Cooperació, 
Feports, la Jaume II El Just –implicada en casos de corrup-
ció–, fins i tot un Consorci Espacial Valencià, perquè volíem 
arribar, no sé, suposo que a Plutó . (Rialles i veus)

La senyora presidenta:

Señor Blanch . Señor Blanch, disculpe usted un momento .

Señorías, estén calladitos que ustedes eso lo saben hacer 
bien y funcionamos perfectamente como siempre .

Señor Rovira, no me levante... Vamos a continuar. (Veus)

Señor Blanch . . . Tiene la palabra . . . En el uso de la palabra, el 
señor Blanch habla y ya está . Es lo que hay . (Veus)

Pero no califique... Me parece mal que califique de lo que 
habla cualquier señoría de esta comisión. No califique, deje 
que cada uno se exprese libremente. No haga calificaciones 
personales, se lo pido por favor .

Gracias. Señor Blanch, puede continuar.

El senyor Blanch Marín:

No es preocupe, senyora presidenta . Ja sabem que hi ha a 
qui li agradaria dirigir-ho absolutament tot . Inclús la llibertat 
d’expressió dels propis diputats .

Bé. Nosaltres transformem aquells elements ineficients en 
eficients. L’exemple, per exemple, que comentava abans de 
la Ciutat de la Llum és un bon exemple . Això de passar dels 
sobrecostos de la sindicatura de fins a 400 % en obres i de 
la seua absoluta inviabilitat a convertir-la en coses com és 
el districte digital a Alacant –per posar un exemple– . Fins i 
tot Oriola, que és un ajuntament governat pel PP, vol estar 
al districte digital. Alguna cosa tindrà gràcies a la gestió del 
govern del Botànic, alguna cosa bona .

Bé . Jo crec que marcades les diferències, les posicions estan 
clares. Jo agraïsc a tots els diputats la seua efervescència 
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habitual (rient) en les intervencions . Però crec que els fets, sí, 
cinc anys de neteja. De neteja. De transparència en les insti-
tucions i de bona gestió.

I a qui hem d’agrair-li la bona gestió, evidentment, és al 
govern del Botànic i a l’actuació del secretari autonòmic, 
José María Ángel Batalla .

Moltíssimes gràcies, senyora presidenta.

La senyora presidenta:

Gracias, Señor Blanch .

Bueno, señor José María Ángel, tiene usted ahora 3 minutos 
para poder hacer una réplica que usted considere .

El senyor secretari autonòmic de Seguretat i Emergències:

Espere no ocupar-los tots .

Sí, és de veres, i jo crec que . . . (Part de la intervenció és inoïble 
per raons tècniques)

Com deuríem analitzar tot açò influix... No sé si en un traje 
a medida, yo soy ya mayor y de la generación de la pana, pero 
sí en la posibilidad de que este análisis empíric de cap a on 
ha d’anar l’emergència, la climàtica, el com anem a donar 
respostes, quina capacitat de mobilització anem a tindre, 
efectivament, tot açò ha de tindre una incidència en el 
personal que, generalment, dintre de l’analítica, han de ser 
perfils curriculars de físics, químics, i que és cap a on anem 
nosaltres . Perquè són els que ens ajudaran en la pressa, a 
l’hora de prendre les decisions .

Jo crec que –de veres, creguen-s’ho– tenim una bona ferra-
menta, tenen vostés com a valencians una bona ferramenta 
dirigida, probablement, per gent que no és capaç –açò va 
per a la meua persona– però –l’autodiagnòstic és meu, 
probablement–, però té uns grandíssims professionals que 
han demostrat estar a l’altura de les respostes que s’han de 
donar, com vostés voran .

Podem estar orgullosos i satisfets. Des de que l’estat 
d’alarma el govern central va alçar-lo, hem tingut la visita ja 
de tres àrees, de tres comunitats autònomes a vore com fem 
nosaltres les coses .

Nosaltres hem treballat coordinadament amb el Ministeri 
d’Interior, al voltant de la direcció general de protecció civil, 
totes les comunitats autònomes, i teníem una ferramenta 
que és açò que tecnològicament es diu ara nube . I anàvem 
introduint, doncs, documents, capacitat de resposta, com 
després en l’altra banda voran .

I moltes d’estes ferramentes que hem utilitzat a la Comunitat 
Valenciana han sigut interioritzades –anava a dir una altra 
cosa, interioritzades– per altres comunitats autònomes .

Sí que «hay diagnóstico». Y el diagnóstico es este, que nos 
permite trabajar con hipótesis y qué personal vamos a necesitar .

Després, estiguen tranquils. Mire, l’agència, perquè és el que 
hem de vore . Home, altres aspectes poden ser molt inte-
ressants o molt divertits, però l’agència. L’agència passa un 
examen davant de les entitats europees que són les que 
mos diuen si tenim un bon diagnòstic o no.

La prestigiosa entitat International Certifications mos diu 
que l’agència valenciana ha superat tots els exàmens i fins 
a l’any 2024 estan –la seua agència, que és la de vostés 
també– . . . està acreditada .

Però, Aenor España ens ha passat l’última visita i ens ha 
certificat també com que hem passat totes les proves, tots 
els diagnòstics, totes les proves que ens fan per a acreditar 
si l’agència està .

L’agència valenciana –la seua agència– és una entitat prestigiosa, 
molt prestigiosa, amb gent molt valuosa. Tant és així que altres 
comunitats autònomes han vingut a reflexar-se. Sense dubte, 
una de les altres comunitats germanes –com és la comunitat 
madrilenya– va impulsar el darrer govern de la senyora Cifuentes 
tota una agència d’emergències en la que diu que: «La Agencia 
de Seguridad y Emergencias de Madrid integrará todos los servi-
cios de protección civil, de formación y de emergencias» .

Esta es va produir a l’any 2016 quan vosté deia, i esta s’ha 
produït a l’any 2018. Per què? Perquè l’exemple internacio-
nal, l’exemple cap a on anem és la transversalitat . Treballar 
en un concepte transversal de totes les capacitats que té un 
govern autonòmic per a coordinar-les al voltant d’una insti-
tució que ha de tindre la seua capacitat tecnològica i la seua 
capacitat de coordinació per a mobilitzar els recursos en el 
menor temps possible i a la major eficàcia.

Eixe és l’objectiu de l’agència i que, probablement, este diag-
nòstic mos haja servit.

Moltíssimes gràcies a tots vostés.

La senyora presidenta:

Muchísimas gracias a usted, señor José María Ángel, por 
haber comparecido en esta comisión .

Y si necesita un momento de descanso puede salir y aprove-
cho yo para reordenar el orden del día (veus) con los señores 
diputados en un momento .

El senyor secretari autonòmic de Seguretat i Emergències:

¿Tengo que salir?

La senyora presidenta:

Sí, así usted también tiene su tiempo y… Unos minutos, nada 
más . Y me aclaro yo con el reloj y todo eso . (Pausa)

Señorías, ustedes no se vayan, por favor . (Veus) ¿Eh? ¡Ah! 
Puedes irte, que va a reordenar él . (Rient)
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Bueno, señorías, les había anunciado al principio, a ver si 
encuentro el orden del día, porque yo me hago líos con los 
papeles… Aquí está .

Les había anunciado que íbamos a hacer una modificación, si 
a ustedes les parece bien y les indico cuáles son .

La primera sería que el grupo Socialista retira el punto 4, que 
es la Proposición no de ley sobre el turno de oficio especiali-
zado en la asistencia a las víctimas de la violencia de género. 
Lo retira de esta comisión y entrará en otra comisión.

Y lo que les quería informar es que por parte del grupo 
Ciudadanos se nos solicitó a esta presidencia y… Bueno, se 
ha tramitado, aunque por eso no lo teníamos, porque fue 
ayer la mesa y no había llegado, pero como se nos solicitó 
verbalmente y esta presidencia lo aceptó… Es que pudiéra-
mos añadir un nuevo punto que es para solicitar…

Creo que a ustedes se les ha repartido, incluir la decisión de 
comparecencia del director del Invassat que decidamos el 
pronunciamiento de esta comisión . Sería el punto 8… Bueno, 
una vez suprimamos el 4, que lo haríamos al final con la 
votación conjuntamente o con la que tenemos del punto 7, 
si a ustedes les parece bien .

¿Les parece bien? (Algú diu: «Sí.»)

Pues si no hay ningún problema… (Se sent una veu que diu: 
«Nosotros tendremos que votar si aceptamos o no aceptamos la 
comparecencia».)

Claro, claro estoy solamente introduciéndoles su opinión 
con respecto a la inclusión de este punto para que se vea si 
se aprueba o no. ¿Hay algún problema en la modificación del 
orden del día? Pues gracias, señorías . (Pausa)

Señorías, si les parece vamos a continuar. Les agradezco 
mucho que están cumpliendo los tiempos muy bien y la 
comisión pues está siendo bastante ágil .

Compareixença del secretari autonòmic de Seguretat i 
Emergències, senyor José María Ángel Batalla, per a explicar 
les actuacions relatives a la gestió de la crisi de la COVID-19, 
sol·licitada pel Grup Parlamentari Ciudadanos (RE número 
18.237)

La senyora presidenta:

Pasamos al siguiente punto, que vuelve a ser el señor José 
María Ángel, la comparecencia del secretario autonómico de 
Seguridad y Emergencias para explicar las actuaciones relati-
vas a la gestión de la crisis de la COVID-19, solicitada por el 
grupo parlamentario Ciudadanos .

Tiene usted la palabra, señor José María Ángel . Ya conoce el 
procedimiento . Cuando usted quiera .

El senyor secretari autonòmic de Seguretat i Emergències:

Perfecte, moltíssimes gràcies.

Amb independència, el que anem a fer és un poc continuar 
avançant en la intervenció que va fer la nostra consellera 
Gabriela Bravo quan va comparèixer davant de les seues 
senyories, i continuar un poc en el relat de què és el que 
havíem fet .

Li agraïsc moltíssim al grup de Ciutadans que ens possibilite 
participar un poc de la transparència –el mateix que li he dit 
abans al senyor Rovira– . Crec que estes coses sempre estan 
bé . Un poc el (inintel·ligible)  . . . com hem fet les coses i perquè 
hem fet les coses .

No entenguen les intervencions sempre en un to lauda-
tori, molt menys cap a la meua persona, però si un poc en 
el nivell constatar la tasca que s’ha desenvolupat en estos 
dies i probablement als darrers anys, tenint en compte –o 
mesos–, amb el tema de les pluges que hem patit, de les 
inundacions que hem patit i, d’alguna forma, el gran treball 
que s’ha produït en estos dies. Pels operatius, per les capaci-
tats, i des de l’agència i el personal que treballa en ella .

Dir-los que tinc un comandament per part de la meua 
consellera, que li he dit a la presidenta de la comissió a l’en-
trada, però m’ha dit que la fera pública a tots vostés . I és que 
a través de la presidenta, el dia que vullguen, els esperem en 
el Centre d’Emergències per a ensenyar-los a vostés un poc 
la dinàmica personal, com es treballa allí, la diferència que hi 
ha al centre 112, que hi ha al Centre d’Emergències . . .

Per tant, com m’ha dit la consellera que li ho fera arribar 
a vostés . . . Em consta que la presidenta va parlar amb algú 
dels portaveus . . . Dels síndics –perdó– dels seus grups, un 
poc per a constatar i traslladar esta invitació . Però, d’alguna 
forma, com ha de ser al voltant de la seua comissió, doncs ja 
tenen la invitació formal .

Què hem fet i com hem fet les coses? Intentaré no esten-
dre’m massa en cada transparència perquè si no farem una 
intervenció in aeternum, però si un poc des d’alguns concep-
tes terminològics, conceptuals i cap a on hem fet les coses .

Algunes redundàncies, la pandèmia i el coronavirus . Bé, 
doncs la terminologia, com vostés veuen ahí, ens diuen 
que quan és una malaltia epidèmica i que es trasllada d’uns 
països a uns altres –com és este cas, la tipologia de la cepa 
del coronavirus que tenim– i un poc què vàrem fer nosaltres 
davant d’esta situació .

Doncs, activar el Pla territorial d’emergències de la 
Comunitat Valenciana, que continua actiu –que com els he 
dit jo, estem al nivell 2– i que ens ha permés utilitzar tots els 
mecanismes, la mobilització de recursos, materials necessa-
ris per a la protecció de persones, els béns i el medi ambient .

En este cas, diguem-ne que la màxima autoritat en este 
cas és la sanitària . És la que ens diu com hem de compor-
tar-se. Això ho permitix el Pla territorial d’emergències de 
la Comunitat Valenciana perquè és com un document obert 
en el que davant de cada situació el pla, teòricament, és el 
mateix, la cobertura jurídica legal que es va permetre . Però 
en funció de la tipologia de l’emergència que estem patint 
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